
ЧОРНОБИЛЬСЬКА ЗОНА - СПІЛЬНИЙ 
ПОЛІГОН Для ДОСЛІДЖЕНЬ

Нещодавно в зоні відчуження перебували в науковому відрядженні співро
бітники Японського інституту досліджень атомної енергії. Кореспондент 
“Вісника Чорнобиля” звернувся до керівника лабораторії фізики оточуючо
го середовища цього інституту доктора наук Тоши Нагаока з проханням роз
повісти про наукову роботу, яку проводять японські вчені в Чорнобилі.

- Коли був створений 
інститут ядерних дослід
жень в Японії?

- Років через десять 
після зак інчення  д р у го ї 
світової війни. Тривалий час 
в ООН ди скутувал и : чи 
може Японія займатися дос
лідженнями атомної енергії?

Тодішній уряд нашої краї
ни домігся дозволу за умови, 
що наукові програми будуть 
проводитись виключно у 
мирних цілях. Саме для цих 
завдань і було організовано 
інститут досліджень атомної 
енергії, де я працюю. Він зна
ходиться за 130 кілометрів на 
північ від Токіо, у невеликому 
містечку Токаї-мура.

- Скільки співробіт
ників працює у Вашому 
інституті?

- Близько двох тисяч ЧО
ЛОВІК. Дослідження, що тут 
проводяться, охоплюють 
практично всі аспекти вив
чення ядерної енергетики, 
включаючи й процеси, які 
відбуваються в ядерних ре
акторах.

- Чи було пов“язане 
проведення досл ід ів  з 
вивченням  н ас л ід к ів

ядерного бомбардування 
Хіросіми та Нагасакі?

- Ні, таких завдань не ста
вилося. Справа в тому, що 
вибухи в цих японських 
містах були здійснені аме
риканцями в повітрі. Тому 
радіаційне забруднення по
рівняно з Чорнобильською 
катастрофою було невели
ким. Міста зазнали шкоди 
внаслідок руйнівної дії ви
бухової хвилі. Ж иття в 
Хіросімі і Нагасакі швидко 
відновилося.

• С кіл ьки  ато м н и х  
е л е ктр о с та н ц ій  н а 
лічується нині в Японії?

- іх близько 15. Працює 
майже 50 ядерних реакторів,

які виробляю ть 30 -40  
відсотків електроенергії на
шої країни.

• Надійність реакторів 
не викликає занепокоєння?

- Реактори знаходяться 
в дуже міцній оболонці, яка 
здатна витримати попадан
ня артилерійського снаряда. 
Взагалі Японія - країна зем
летрусів. Тому у нас безпеці 
атомних станцій приділяють 
велику увагу.

- Як виникла ідея  
співробітництва японсько
го інституту ядерних дос
ліджень і Чорнобильсько
го державного науково- 
технічного центру?

- Через три роки після 
аварії з боку тодішнього 
СРСР було зроблено пропо
зицію відносно використан
ня чорнобильської зони як 
полігона для наукових робіт. 
Подали заявку в МАГАТЕ. 
Підписали міжнародну уго
ду про напрями проведен
ня наукових еспериментів. 
Моя країна - член МАГАТЕ і 
тому приєдналася до цієї 
угоди. Саме так і почалося 
наше співробітництво. Кож
ного року я та інші співро-
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- Що 
с а м е  
с п і в р о 
б і т н и к и  
в а ш о г о  

інституту вивчають в ході 
наукового експерименту?

- Згідно з угодою, дослі
ди проводяться в трьох на
прямах. Я беру участь у 
першому проекті. Він перед
бачає вимірювання рівнів 
радіації в різних районах 
зони відчуження. Другий 
проект передбачає створен
ня комп'ютерної моделі для 
можливого прогнозування 
наслідків аварії. В рамках 
третього проекту вивчаєть
ся швидкість міграції радіо
нуклідів у грунтах, рослинах 
та організмах тварин.

Ми співпрацюємо з нау
ковцями лабораторії спект
рометрії Чорнобильського

науково-технічного цент
ру міжнародних дослід
жень. Разом проводимо 
дозиметричні вимірюван
ня в різних місцях зони. 
К ер івник лаборатор ії 
спектрометрії науково- 
технічного центру Ігор 
Петрович Столяревський 
був у науковому відряд
женні в нашій країні, пра
цював в інституті ядерних 
досліджень. Наше співро
бітництво взаємовигідне. 
Японська апаратура для 
вимірювань рівнів гамма- 
випромінення дуже точна, 
досконала, вважається 
найкращою в світі. Нею 
користуються співробіт
ники Чорнобильського 
науково-технічного цент
ру міжнародних дослід
жень.

Українські вчені нако
пичили за дванадцять 
років, що минули з мо
менту аварії, великий 
досвід, розробили ряд 
цікавих технологій, нових 
метод ів у проведенн і 
дослідів. Тому японська 
сторона дуже зацікавле
на в тісному науковому 
співробітництві.

У рамках нашої науко
вої програми проводимо 
вивчення процесу накопи
чення доз радіації само
селами зони відчуження. 
Для цього їм виділено 
персональні дозиметри 
японського виробництва.

Працівники державно
го підприємства регіо 
нального моніторингу ото
чуючого середовища “РА- 
ДЕК” кожного місяця отри
мують та систематизують 
одержані показники. Ми 
також проводимо вимірю
вання в оселях і на тери
торії садиб самоселів.

П ереконаний, що 
наше наукове співробіт
ництво з Чорнобильсь
ким державним науково- 
техн ічним  центром 
міжнародних досліджень 
вже принесло і ще прин- 
се користь  У країн і й 
Японії.

Бесіду вів
Олександр СУРГАЙ.

На знімках: японські 
вчені та їхні українські 
колеги під час роботи 
в зоні відчуження.


